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رئیس سازمان مدیریت حمل ونقل شهرداری همدان خبر داد:

پیش بینی 100 دستگاه اتوبوس برای 
جابه جایی همدانی ها در شب های قدر

ســپهرغرب، گروه خبر: رئیس سازمان مدیریت 
بار و مســافر شــهرداری همدان گفت:  حمل ونقل 
به منظور خدمات دهی مناسب 1٠٠ دستگاه اتوبوس به 
شهروندان همدانی برای جابه جایی در شب های قدر 

اختصاص یافت.
سیدمحمد پوروخشــوری از آمادگی ناوگان اتوبوس رانی 
برای خدمات رسانی به شهروندان در شب های قدر خبر داد 
و بیان کرد: بیش از 100 دستگاه اتوبوس ناوگان حمل ونقل 
عمومی و به طور متوسط 150 نفر از کارکنان این سازمان در 
شــب های قدر آماده ارائه خدمات به شهروندان شب زنده دار 

خواهند بود.
وی اظهار کرد: عوامل اتوبوس رانی در حسینیه امام خمینی 
)ره(، باغ بهشت، مسجد جامع و باغ موزه دفاع مقدس طی لیالی 

قدر اقدام به جابه جایی شهروندان خواهند کرد.
رئیس سازمان مدیریت حمل ونقل بار و مسافر شهرداری 
همدان یادآور شــد: همچنین درصورت درخواســت برای 
مراکــز فرهنگی و مذهبی نیز خدمات رســانی در لیالی قدر 

انجام خواهد گرفت.
پوروخشوری اضافه کرد: حوزه اجرایی، نظارت و بازرسی 
و همچنین خودروهای امداد در راســتای پشــتیبانی فنی 
و امدادی طی این شــب ها به صورت میدانی ســرویس دهی 

مطلوب خواهند کرد.

ضبط 176 کیلوگرم مواد غذایی 
غیر قابل مصرف در اسدآباد

سپهرغرب، گروه خبر: مدیر گروه بهداشت محیط 
و کار معاونت بهداشتی اسدآباد از ضبط 176 کیلوگرم 
مواد غذایــی غیر قابل مصرف طی مــاه رمضان در 

اسدآباد خبر داد.
علی اکبر فرخشــه با اشــاره به اقدامات صورت گرفته در 
حوزه بهداشــت محیط و کار معاونت بهداشتی اسدآباد در 
ماه رمضان، اظهار کــرد: از ابتدای ماه رمضان طرحی به نام 
»سلامت رمضان« برگزار شــده که در ساعات اداری و غیر 

اداری فعال است.
وی با اشــاره به اینکــه اولویت برنامه ســلامت رمضان 
بازرســی مراکز تهیه و عرضه مواد غذایی به ویژه قنادی ها، 
کارگاه های تهیه انواع نان، حلیم و آش فروشی ها بوده، گفت: 

در این مدت 67 کارگاه  قنادی بازدید شده است.
  مدیر گروه بهداشــت محیط و کار معاونت بهداشــتی 
اســدآباد با بیان اینکه از هشــت محل تهیه و طبخ زولبیا و 
بامیه بازدید شده، افزود:  9 مورد بازدید از محل طبخ آش و 

حلیم انجام شده است.
وی با اشاره به 43 مورد بازدید از مساجد و اماکن متبرکه 
و نیز 15 مورد بازدید از اماکن مســیر راهی، خاطرنشــان 
کرد: در این مدت 15 روزه 451 مورد بازرســی  بهداشتی از 

محیط های مختلف صورت گرفته است.
فرخشه به 265 مورد کلرسنجی و 16 مورد نمونه برداری 
از آب آشــامیدنی اشاره کرد و افزود: 17 مورد نمونه برداری 

از مواد غذایی انجام شده است.
وی از ضبط 176 کیلوگرم مواد غذایی غیر قابل مصرف 
خبر داد و گفت:  204 مورد ســنجش با وسایل پرتابل ثبت 

شده است.

رئیس ستاد بازسازی عتبات استان همدان:
موکب فرهنگی رسانه ای اصحاب 

الحسین )ع( در مریانج رونمایی شد

ســپهرغرب، گروه خبر: رئیس ســتاد بازسازی 
عتبات اســتان همدان از رونمایــی موکب فرهنگی 

رسانه ای اصحاب الحسین )ع( در مریانج خبر داد.
محمدعلی بادامی در جمع خبرنگاران از رونمایی موکب 
فرهنگی رسانه ای اصحاب الحسین )ع( خبر داد و اظهار کرد: 
بــا توجه به اینکــه تمام موکب ها در کشــور عراق خدمات 
اســکان و تغذیــه ارائه می دهند، ضرورت ایجــاد موکبی با 
رویکرد فرهنگی و رسانه ای وجود داشت که بر همین اساس 

موکب فرهنگی رسانه ای اصحاب الحسین )ع( تشکیل شد.
رئیس ســتاد بازســازی عتبات اســتان همدان با بیان 
اینکه موکب ما در خیابان باب القبله کربلای معلی مســتقر 
خواهد شــد، گفت: اجرای مداحی، پخش کلیپ و مستند، 
فضاسازی، توزیع اقلام فرهنگی، ایجاد غرفه کودک و توزیع 
اقلام ویژه کودکان، توزیع پوستر و برگزاری مراسم عزاداری 
و اجتماعات عزاداری بخشــی از اقداماتی بوده که برای این 

موکب درنظر گرفته شده است.
بادامی با بیان اینکه درصدد هســتیم برای نخســتین بار 
تمام موکب های اســتان همدان وارد حرم امام حسین )ع( 
شوند، گفت: در این راســتا باید مجوز ورود دسته عزاداران 

اربعین حسینی استان همدان گرفته شود.
وی افزود: این موکب در پذیرایی از زائران اربعین روندی 
متفاوت خواهد داشــت و با توجه به اینکــه ایام اربعین در 
فصل گرم قرار گرفته، نوشــیدنی های خنک مانند شــربت، 
بســتنی، یخ دربهشــت و دم نوش های ســنتی در شب بین 

زائران اربعین حسینی توزیع خواهد شد.
رئیس ســتاد بازســازی عتبات اســتان همدان با بیان 
اینکه اقدام مذکور با همکاری جامعه ایمانی مشــعر استان 
همدان و هیئت شــهر مریانج انجام شــد، عنوان کرد: آئین 
رونمایی موکب فرهنگی رســانه ای اصحاب الحسین )ع( در 
مراســم جشن پنج هزار نفری امام حســن مجتبی )ع( در 

شهر مریانج برگزار شد.

خبــر

رئیس راهداری و حمل ونقل جاده ای اسدآباد:
محور گردنه اسدآباد 

ایمن سازی شد

سپهرغرب، گروه خبر: رئیس راهداری و حمل ونقل 
جاده ای اســدآباد گفت: محور گردنه اســدآباد که 
به دلیل سیلاب فروردین ماه امسال آسیب دیده بود، 

با اجرای طرحی فوری ایمن سازی شد.
ساســان رســتمی اظهار کرد: در بارش های سیل آسای 
اوایل امســال هفت قسمت از گردنه اســدآباد دچار رانش 
عمیق شــد که عبور و مرور در این محور با مشــکل مواجه 

شد.
وی بــا اشــاره بــه اینکه رانــش زمین فاصلــه ای 30 
ســانتی متری در این محور ایجاد کرده بــود، افزود: بیش 
از یک هزار و 200 تنُ آســفالت برای بازســازی این محور 

استفاده شد.
رســتمی با اشــاره به اینکه ایمن ســازی ایــن محور با 
لکه گیری و استفاده از آسفالت گرم انجام شده است، افزود: 
دیگر اختلاف ســطحی در این محور وجود ندارد و تردد در 

مسیر به طور کامل عادی و روان است.
وی ادامه داد: هرسال در فصل سرما با بارش برف و باران 
رانش هایــی در این محور رخ می دهد که بســیار خطرناک 

بوده و در ایجاد حوادث جاده ای مؤثر است.
رئیــس راهداری و حمل ونقل جاده ای اســدآباد با بیان 
اینکه محور مذکور نیاز به بازســازی اساســی دارد، عنوان 
کرد: این ایمن ســازی به صورت موقت صورت گرفته است و 
در حال انجام رایزنی ها به منظور دریافت اعتبارات ملی برای 

بازسازی اساسی این محور هستیم.
وی افزود: به طور متوســط هر ماه نزدیک به 200 هزار 

خودرو در این مسیر تردد می کنند.
گفتنی است؛ گردنه اسدآباد یکی از راه های حادثه خیز در 
استان همدان است که طی بارندگی های شدید فروردین ماه 

امسال دچار رانش و آسیب شدید شد.

خبــر

خبــر
sepehr.khabar@gmail.com

گزارش: نفس سلامت در همدان به شماره نیفتد
 سلامت باشی، انشاالله نمی افتد

مصاحبه: بازار مسکن ملتهب و بی قانون
 انسان را به یاد محاسن مسکن مهر می اندازه
نماینده: دشمن جرئت تعرض به کشور ما را ندارد

 اگر هم بیاید، حتماً پشیمانش می کنیم
خبر: کیفیت چرم همدان با مشهد برابری می کند

 با این خبر همدانی بیشــتر با مشهدی احساس 
برادری می کند

مرمت  فرمانــداری  به وســیله  میرفتاح  یخچال  خبر: 
می شود

 اگــر برخی بودنــد می گفتند بدیم بــره، یه نو 
بخریم!

خبر: 100 درصد درآمدهای مالیاتی ایلام محقق شد
 می بینی مردم چــه کار و وظیفه خود را خوب 

انجام می دهند
گردشــگری: دلارهایــی کــه می توانــد بــه جیب 

کرمانشاهی ها برود
 البته با رونق گردشگری یورو، دینار و ریال هم 

می رود
خبر: جشنواره ملی نخود کرمانشاه برگزار می شود

 نخود کردستان هم پرُآوازه است
اقتصاد: اثرات تحریم نفتی به صفر می رسد

 مبارک است، امیدواریم هرچه زودتر برسد
چامســکی: جرم ایران مقاومت موفق در برابر آمریکا 

است
 کاش برخــی اعوجاجیــون داخلی بــه اندازه 

چامسکی می فهمیدند
خبر: سگ کشی در همدان ممنوع

 سگ گردانی هم ممنوع است
صمت: بازار فولاد و آهن با کنترل دولت ثبات یافت

 پس اگر اقدام جدی شود، بیشتر کالاها اینطور 
می شود

خبر: 800 هزار تنُ شکر در راه است
 پس به زودی زندگی ایرانیان شیرین تر می شود

تحلیل: احتمال کشته شدن 100 هزار صهیونیست در 
جنگ سوم لبنان

 کاش توفیق می یافتیم آن زمان در لبنان حضور 
یابیم

وزیر: 80 هزار تنُ کاغذ با ارز چهار هزار و 200 تومان 
تأمین می شود

 انتظار داشتیم پس از این همه مدت بگویید شد.
جهاد: ذخائر راهبردی کالاهای اساســی در وضعیت 

مطلوبی قرار دارد
 پس بهتر است اینقدر برای خرید اضافی حرص 

نزنیم
تلنگر: چه زود دیر می شود

 برخــی به غلط احســاس جاودانگــی در دنیا 
می کنند

مدیرکل: 15 در صد اعزامی ها به المپیک باید همدانی 
باشند

 خوبــه اگه بشــه، جوجــه را آخر پاییــز باهم 
می شماریم

تلخکخان
استاندار همدان خطاب به مدیران تاکید کرد:

نسبت به جذب 143 میلیارد تومان اسناد خزانه تلاش کنید
وجود مشکلاتی پیش روی240 کارگاه تولیدی در همدان

سپهرغرب، گروه خبر - شکیبا کولیوند: 
استاندار همدان با اشاره به ضرورت جذب 
143 میلیارد تومان اســناد خزانه اسلامی 
خطاب بــه مدیران تاکید کــرد: مدیران 
اســتان همدان برای جذب این اسناد در 

موعد قانونی تلاش کنند.
دومین جلسه شــورای برنامه ریزی و توسعه 
اســتان همدان روز گذشــته در سالن جلسات 
استانداری با بررسی لایحه بودجه سال 1398 

و سهم همدان از آن برگزار شد.
استاندار همدان در این جلسه ضمن تبریک 
سالروز آزادسازی خرمشــهر و سالروز شهادت 
شــهید محمود شهبازی بر لزوم پیگیری جدی 
موضوعات مطروحه در جلســه از سوی مدیران 
تاکید کرد و گفت: با توجه به نهایی شدن برنامه 
راهبردی و عملیاتی استان برای سه سال آینده 
لازم اســت تا به بحث بودجه نیز در این ســند 

توجه داشته باشیم.
سید ســعید شــاهرخی خطاب به مدیران 
استان بیان کرد: امید است تا گزارش سه ماهه 
اول ســال 98 مدیران اســتان و شهرستان ها 

عملکردهای مناسبی داشته باشد.
وی با اشاره به ســند راهبردی استان از آن 
به عنوان یک ریل گذاری برای پیشــرفت بهتر 
امور در استان نام برد و گفت: قرار است تا سند 
راهبردی اســتان همدان برای سایر استانداران 
کشور تشریح شود چرا که در این سند وضعیت 
اشــتغال و راهکارهایی برای حل مشکلات این 
حوزه، میزان سرمایه گذاری ها و پروژه های مورد 
نیاز در اســتان مورد توجه قــرار گرفته و لازم 
است تا مدیران استان سند راهبردی را همواره 
مدنظر داشته باشند و احکام ناظرین بر اجرای 
این برنامه نیز در 10 شهرســتان همدان اعطا 

شده است.
این مقام مســئول ادامه داد: هر ساله شاهد 
درصدی افزایش در میــزان اعتبارات هزینه ای 
و اعتبارات تملک دارایی ســرمایه ای هســتیم 
امــا باید به رقم هایی کــه در بخش های ملی و 
سراســری وجود دارد نیز به عنوان یک فرصت 
بنگریم بدین ســان توجه به لایحــه بودجه و 

قانون بودجه ضروری ست.
استاندار همدان میزان اعتبارات هزینه ای و 
تملک دارایی سرمایه ای استان همدان در سال 
جاری را بالغ بر 838 میلیارد تومان برشــمرد 

و گفت: میــزان اعتبارات هزینه ای اســتان در 
این راســتا بالغ بر 338 میلیارد تومان و میزان 
اعتبارات تملک دارایی سرمایه ای استان بالغ بر 

500 میلیارد تومان است.
شــاهرخی وضعیت استان همدان در لایحه 
بودجه ســال 98 را قابل قبول دانست و افزود: 
با توجه به اعتبارات ملی این میزان از اعتبارات 

می تواند بیشتر نیز باشد.
وی بــا بیــان این که اســتان همــدان در 
پروژه هایی نظیر راه ها، آب، ریل، سد ها و... پویا 
است، خاطر نشان کرد: اســتان همدان شبکه 
ریلی گســترده ای دارد که در این شبکه ریلی 
همدان با مرکزیت غرب کشور دیده شده است.

این مقام مســئول با تاکید بر این که ســهم 
اســتان همــدان در قانــون بودجه ســال 98 
سنگین تر از سال های گذشته است، یادآور شد: 
در این زمینه بایســتی از زحمــات نمایندگان 
اســتان در مجلس شورای اســلامی تشکر کرد 
چرا که این افزایش اعتبارات اســتانی نشــانه 
زحمات آن ها است و این هنر مدیران است که 
بتوانند سهم استان را از ردیف اعتبارات عمرانی 

کشوری بگیرند.
اســتاندار همدان شرایط استان را در میزان 
جذب اعتبارات در ســال های گذشته مناسب 
برشمرد و تصریح کرد: برخی از مدیران استان 
بایســتی در این فصل )که زمان بودجه است( 
تلاش هایشان را بیشتر کنند بنابراین لازم است 
تــا اعتبارات ملی را به صــورت هدفمند دنبال 

کنیم.
شــاهرخی واگذاری طرح هــا و پروژه ها به 
بخش خصوصی را یکی از کارهای موفق استان 
همدان دانســت و تشــریح کرد: تاکنون تعداد 
540 طرح در استان همدان به بخش خصوصی 
واگذار شــده که رتبه خوبــی در این زمینه در 

کشور حائز شده ایم.
وی ادامــه داد: از کل رقم واگذاری طرح ها 
به بخش خصوصی میزان 23 درصد به اســتان 

همدان اختصاص یافته است.
استاندار همدان در ادامه به کمیته مقابله با 
تحریم ها اشــاره کرد و گفت: استان ها در حوزه 
مقابله با تحریم نقش جدیی بایســتی ایفا کنند 
چرا کــه خط مقدم این مقابلــه و مبارزه ها در 
استان ها شــکل می گیرد و اگر با مشکل جذب 
درآمد از ناحیه فروش نفت روبرو شویم بایستی 
اتکایمــان به داخــل بوده و با توجــه به منابع 
موجــود در اســتان، درآمدهای اســتان را بالا 

ببریم.
این مقام مســئول در ایــن خصوص ضمن 
تشــکر از مدیرکل امور مالیاتی استان همدان 
بیان کــرد: میزان 98 درصــد وصولی مالیاتی 
اســتان آن هم با کم ترین نارضایتی و شکایت 

یک موفقیت است.
اســتاندار همــدان در ادامــه صحبت های 
خود با اشــاره به ضرورت جــذب 143 میلیارد 
تومان اســناد خزانه اسلامی خطاب به مدیران 
تاکید کرد: مدیران اســتان همدان برای جذب 
این اســناد در موعد قانونــی تلاش کنند و اگر 
دســتگاهی زمینه جذب این اسناد را ندارد به 

دســتگاه های دیگر اســتان داده خواهد شد و 
دســتگاهی که نتواند اعتبــارش را جذب کند، 

نگاه ما نسبت به آن مدیر تغییر خواهد کرد.
شاهرخی اســتفاده از اوراق تهاتر نوع اول و 
دوم را فرصتی مناســب دانســت و عنوان کرد: 
توزیع شهرستانی اعتبارات در جلسه آتی مطرح 
خواهد شــد اما در مجموع بایــد گفت که در 
توزیع اعتباراتمان شــاخص داریم و با عدالت و 

بر مبنای این شاخص ها رفتار می کنیم.
وی در ادامه به ضرورت توجه به رونق تولید 
به منظور ارتقای معیشــت و ایجاد فرصت های 
شــغلی به ویژه برای جوانان استان اشاره کرد 
و گفــت: بیــش از 3 هــزار کارگاه تولیدی در 
اســتان همدان وجود دارد که 240 مورد آن با 
مشکلاتی مواجه هستند که برای احصای موانع 

و مشکلاتشان اقدام کردیم.
شــاهرخی در ادامه به برگــزاری انتخابات 
مجلس شورای اسلامی در دوم اسفندماه اشاره 
کرد و از آن تحت عنوان پروژه ای ملی و فراملی 

نام برد.
وی در این راستا به 4 رکن اصلی در انتخابات 
یعنی مشــارکت مــردم، برگــزاری قانون مند 
انتخابــات، ســلامت در انتخابــات و برگزاری 
انتخابات رقابتی اشــاره کرد و افــزود: مدیران 
اســتان به عنوان کارگزاران دولت می بایســتی 
هیچ فعــل و انفعالی که موجب ایجاد شــائبه 
شود، از خود بروز ندهند و تا پایان انتخابات نیز 
هیچ مدیری حق ندارد بدون هماهنگی و اجازه، 

برنامه کلنگ زنی داشته باشد.
شــاهرخی ادامــه داد: بــر اســاس جدول 
انتخابــات از 10 تا 16 خردادمــاه افرادی که 
تمایل به شــرکت در انتخابات به عنوان نامزد 
انتخاباتی را دارند بایســتی از سمت اداری خود 

استعفا دهند.
اســتاندار همدان در پایان صحبت های خود 
در ادامه از عــدم اســتقبال از هواپیما و قطار 
همدان برای ســفر به تهران گلایه کرد و از آن 
با عنــوان یک چالش نام بــرد و گفت: با همه 
مشکلات پیشِ رو، قطار برای همدان مهیا شده 

و منصفانه نیست که از آن استقبال نشود.
      در مسیر اشتغال زایی در استان 

همدان قدم برداریم
معاون امور اقتصادی اســتانداری همدان با 
اشاره به ضرورت توجه به اشتغال زایی بیان کرد: 
در اســتان همدان تعــداد 25 تعاونی دهیاری 
وجود دارد که اگر 50 درصد آن ها یک طرح را 
تولیدی را اجرایی ســازند، 12 طرح تولیدی در 

استان همدان خواهیم داشت.
ظاهر پورمجاهد با اشاره به این که شهردار ها 
نیــز می تواننــد از ردیف های خــاص اعتباری 
اســتفاده کنند، خاطر نشــان کرد: بایستی در 

مسیر اشتغال زایی در استان قدم برداشت.
     بالای 98 درصد مالیات های استان 

همدان وصول شده است
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان همدان 
با اشــاره به ضوابط ملی واســتانی بودجه بیان 
کرد: با نگاهی به تصویر کلان بودجه در استان 
همدان مشاهده می شــود که جمع کل بودجه 

هزینه ای در سال 97 میزان 279 میلیارد تومان 
اســت که این رقم با افزایشی 21 درصدی در 

سال 98 به 238 میلیارد تومان رسیده است.
سید اسکندر صیدایی میزان تخصیص سال 
گذشــته اســتان همدان در ایــن زمینه را در 
حــدود 99 درصد اعلام کرد و یادآور شــد: در 
بحث تملک دارایی های سرمایه ای نیز در سال 
گذشــته این رقم به 445 میلیارد تومان رسید 
که در سال جاری این رقم بالغ بر 497 میلیارد 

تومان است.
وی با اشــاره به این که بخشی از درآمدهای 
استان از راه مالیات تامین می شود، خاطر نشان 
کرد: درآمدهای استان همدان از راه مالیات در 
ســال 1396 بالغ بر 602 میلیــارد تومان و در 
ســال 1397 بالغ بر 655 میلیــارد تومان بوده 
اســت به نوعی که بالای 98 درصد مالیات های 
استان در حقیقت وصول شده و این برای استان 
خوب اســت هم چنین پیش بینی شده که این 
رقم در ســال 1398 به میــزان 703 میلیارد 

تومان برسد.
صیدایــی در ادامــه صحبت هــای خود به 
افزایش اعتبــارات در خصوص آب رســانی به 
شهرستان تویســرکان از سد سرابی اشاره کرد 
و گفت: در ایــن زمینه اعتبارات از 59 میلیارد 
تومان به 72 میلیارد تومان افزایش یافته بدین 
سان مشاهده می شــود که برخی از ردیف های 
بودجه در اســتان همدان افزایش خوبی داشته 
اســت که در این زمینه طرح های خاصی چون 
راه آهن، جاده ها، کمربندی ها و آزادراه ها مطرح 

است.
در ادامه جلســه مدیرکل امــور اقتصادی و 
دارایی اســتان همدان، ســید ناصر محمودی 
به ســهم 143 میلیارد تومانی استان از اسناد 
خزانه اســلامی اشاره کرد و گفت: امکان انتقال 
این میزان به ســال جاری وجود دارد وآمادگی 
برگزاری کلاس ها و دوره های آموزشی در جهت 
اســتفاده از اوراق تهاتر نوع اول و نوع دوم برای 

مدیران استان را داریم.
فرماندار همدان، حسین افشاری نیز با اشاره 
به ظرفیت های موجود در قانون بودجه تصریح 
کرد: بایستی از این ظرفیت ها برای تحقق سند 
سه ساله اســتفاده کنیم ضمن آن که برخی از 
مدیران اســتانی پروژه های بزرگ شهرســتان 
همدان را شــروع کرده انــد و این موضوع جای 

تقدیر دارد.
      اســتادیوم 5 هــزار نفری ملایر 

امسال هم نیمه تمام می ماند
فرمانــدار ملایر، قدرت الله ولــدی در پایان 
جلســه با اشــاره به نیمه تمام ماندن استادیوم 
5 هزار نفری شهرستان ملایر بیان کرد: اعتبار 
در نظر گرفته شده برای این استادیوم در سال 
گذشته 6 میلیارد تومان بوده است که در سال 
جــاری 2 و نیم میلیارد تومان برای آن در نظر 
گرفته شــده اســت اما با توجه بــه نیمه کاره 
ماندن این اســتادیوم و با توجه به گران شدن 
مصالح و تجهیزات مورد نیاز، با این رقم در سال 
جاری نیز نمی توان شــاهد اتمام این پروژه در 

شهرستان ملایر بود.

درد این روزها معادن از زبان معدنکار با سابقه همدانی:

نبود سرمایه گذاری، نداشتن ماشین آلات و فناوری به روز
صادرات مواد معدنی به صورت خام یعنی حراج سرمایه های ملی

ســپهرغرب، گــروه خبــر - طاهره 
ترابی مهوش: معدنکار با ســابقه همدانی 
مطرح کرد: عدم ســرمایه گذاری مناسب، 
حال  درعین  و  ماشــین آلات  نداشــتن 
عدم بهره منــدی از فناوری روز مهمترین 
مشــکلات پیشِ روی معدن کاران همدانی 

است.
نام گذاری 1398 به عنوان سال رونق تولید 
زمینه مناســبی را برای بررسی پتانسیل های 
بخش هــای مختلــف اقتصــادی فراهم کرده 
اســت، شناســایی و حمایــت از ظرفیت های 
بومی هــر منطقه یکــی از مهم تریــن ارکان 
تحقق نام گذاری ســال است. همدان با داشتن 
ظرفیت هــای اقتصادی فــراوان در حوزه های 
مختلــف می   توانــد به یکــی از اســتان های 
پیشــرو در تحقــق رونق تولید تبدیل شــود. 
معدن یکی از بخش هایی اســت که آمار نشان 
برای  فراوانی  همــدان ظرفیت هــای  می دهد 
ســرمایه گذاری در آن دارد، بــه گونــه ای که 
معادن استان همدان سالانه تا 15 میلیون تن 
ظرفیت استخراج دارند و برای دو هزار و 300 
نفر به طور مســتقیم در حوزه معادن اشتغال 
ایجــاد کرده انــد بنابراین با توجــه به اهمیت 
موضوع برآن شــدیم تا با محمد رضا باختری 
یکی از معدن کاران با سابقه همدانی گفتگویی 

را ترتیب دهیم که ادامه می خوانید:
این معــدن کار همدانی با اشــاره به این که 
دانش آموختــه مهندســی معــدن در گرایش 
استخراج اســت تصریح کرد: بیش از 35 سال 
اســت که در زمینه های مختلف علی الخصوص 
در حوزه کانی فلدسپات هم در رشته استخراج 
و هم فرآوری خشــک این ماده معدنی فعالیت 

می کنم.
محمدرضا باختری در پاســخ به این سوال 
کــه ظرفیت فعالیــت درحوزه معادن اســتان 
همدان را چگونه ارزیابی می کنید تشریح کرد: 
اســتان همدان دارای ظرفیت بالقوه بســیاری 
درحوزه معادن اســت اما تا زمانــی که دراین 
بخش ســرمایه گذاری صورت نپذیرد و درعین 
حال ماشــین آلات و صنعت مختص این رشته 
مستقرنشود و همچنین از متخصصین با تجربه 
دراین حوزه اســتفاده نشــود این پتانسیل به 

ظرفیت بالفعل تبدیل نخواهد شد.

وی ادامــه داد:بنابراین در یک طرف معادله 
دچار کاستی هســتیم زیرا در یکسو با ظرفیت 
معادن بســیاری در اســتان مواجه هستیم اما 
در آن ســوی معادله ســرمایه گذاری مناسب 
و درعیــن حال ماشــین آلات بــه روز و امکان 

استفاده از ظرفیت مهندسان فراهم نیست.
البتــه درخصــوص  باختــری ادامــه داد: 
بهره منــدی از مهندســان خوشــبختانه نظام 
مهندســی معادن اســتان همدان بسیار خوب 
عمل کرده و امکان اســتفاده ازاین ظرفیت در 

معادن فراهم است.
وی با بیان این که بازهــم تاکید می کنم ما 
دراستان به لحاظ ســرمایه گذاری و نیز تامین 
ماشــین آلات و اســتفاده از فناوری های به روز 
درحوزه معدن با مشکل مواجه هستیم تصریح 
کرد: بنابراین با جایگاهی که از اســتان انتظار 

می رود فاصله بسیاری داریم.
این معدنکار همدانی در پاسخ به سوالی مبنی 
براین که آیا تسهیلات پرداختی به فعالان حوزه 
معادن جوابگوی خرید ماشین آلات به روز نیست 
گفت: نخســت اینکه میزان تسهیلات پرداختی 
حتی برای خرید یک ماشین نیز جوابگو نیست 
حال آن که مــا درعرصه معــدن داری نیازمند 
تعداد زیادی ماشــین همچون لــودر، بلدوزر، 
بیل میکانیکی ودســتگاه های مختلف حفاری، 

کامیون و غیره هستیم.
وی بــا تاکید براین که تهیــه هریک از این 
ماشــین آلات ســرمایه بالایی را طلب می کند 
خاطر نشان کرد: طی یک سال و نیم گذشته با 
افزایش نرخ ارز قیمت هریک از این ماشین آلات 
چهار برابر شــده است به طور مثال قیمت یک 
لودر با قد و قامت متوســط با موتور ال نود و دو 

و نیم میلیارد تومان است.
باختری افزود: مســئله بعدی این است که 
این ماشین آلات عمدتا دستگاهایی هستند که 
از شــرکت های اروپایی و ژاپنی باید خریداری 
شــوند تا بتوان بــر کارایی آن ها بــرای مدت 
طولانی حساب باز کرد اما متاسفانه نمایندگی 

این شرکت ها درایران وجود ندارد.
این معــدن کار همدانی با تصریــح براینکه 
درواقــع حتی در صورت فراهم بودن ســرمایه 
تهیه ماشــین آلات در نبود نمایندگی مستقیم 
این شــرکت ها در ایران مشــکل اســت خاطر 

نشان کرد: پس بایدبرای تهیه این ماشین آلات 
تدبیری اندیشیده شود که این ماشین آلات که 
درواقع سرمایه ملی محسوب می شود هدر نرود 

و کارآیی لازم را داشته باشد.
باختری بــا اذعان به این که درحوزه فعالیت 
معدنی نیز خام فروشــی یکی از مباحثی است 
که ما دراستان با آن دست و پنجه نرم می کنیم 
عنوان کرد: درواقع خام فروشــی درحوزه معدن 
همچون دیگــر فعالیت های اقتصادی و تولیدی 

ما را دچار ضرر و خسران می کند.
وی با اشــاره به این که اگر در معادن بتوانیم 
کانی هــای معدنــی را فرآوری کــرده و بعد از 
فرآوری آنها را به فروش برســانیم دارای ارزش 
افزوده بالایی تــر خواهیم بود گفت: درواقع در 
شــرایط نرمال یک کانی بعــد از فرآوری حتی 
ممکن اســت ارزش افزوده 500 برابری نسبت 

به خام داشته باشد.
این معدن کارهمدانی با تاکید براینکه البته 
فرآوری خود مقوله پیچیده ای است زیرا باید در 
کنار و یا در نزدیک ترین فاصله ممکن، از معدن 
مستقر شــود عنوان کرد: متاســفانه در اغلب 
موارد ســرمایه گذاران دراین بخش با معارضان 

محلی به بهانه های واهی مواجه هستند.
باختری افزود: بنابراین دراین خصوص دولت 
می بایست برای سرمایه گذار مشکلات مرتبط با 

معارض را حل کند.
وی با بیان این که ایــن واحدها نیازمند راه 
و خدماتی همچون برق کافی هســتند تشریح 
کرد: حــال آن که تامین این نیــاز زیربنایی از 

عهده سرمایه گذار خارج است.
باختری با اشاره به این که مسئله بعدی تهیه 
و تامین فناوری روز دنیا برای هر واحد فرآوری 
اســت ابراز کرد: از آنجایی کــه کانی ها ومواد 
معدنــی مختلف دارای دانش فــرآوری خاصی 
هســتند پس باید برای هریــک ازاین واحدها 
علــم روز خاص آن را تامین کرد حال آن که در 
دنیا نیز برای هر کانی تنها چند کشــور از علم 

فرآوری به روز برخوردارند.
وی بــا اشــاره بــه ظرفیت بــالای معادن 
فلدســپات و ســیلیس اســتان همدان خاطر 
نشــان کرد: با وجود فرآوری ناقص این کانی ها 
دراستان درحال حاضر بخش اعظمی ازصنعت 
کاشی و ســرامیک ایران تا حدود 400 میلیون 

متر مربع از طریق استان همدان در بخش لعاب 
تامین می شود.

وی درخصوص وضعیت صادرات مواد معدنی 
نیز گفت: اگر به دنبال صادرات واقعی درعرصه 
معادن هســتیم ابتدا باید واحدهــای فرآوری 
شــکل گیرند تا این محصــولات دارای ارزش 
افزوده شــوند و گرنه صــادرات موادمعدنی به 

صورت خام یعنی حراج سرمایه های ملی.
وی در ادامه با اشاره به مشکل حمل و نقل 
مواد معدنی نیز اشــاره کرد و گفت: متاســفانه 
رشــد روز افزون کرایه بار و درعین حال نوسان 
آن این روزها به مشکل جدی برای معدنکاران 
بدل شــده لذا دراین خصوص نیز باید تدبیری 

اندیشیده شود.
مع الوصف با توجه به آنچه گفت شــد امید 
است مشــکلات پیشِ روی معدنکاران همدانی 
یکی پس از دیگر ازســوی نمایندگان مردم در 
مجلس شــورای اســلامی و نیز مدیران مرتبط 
پیگیری شود تا بتوانیم درعرصه صنعت معادن 
با احداث واحدهای فرآوری مدرن بیش از پیش 
در ســطح ملی و بین المللی حرفی برای گفتن 
داشــته باشــیم و درعین حال بــا احداث این 
واحدها ارزش افزوده ایجاد شده صرف استان و 
به جیب معدنکاران زحمتکش همدانی سرازیر 

شود.
زیرا وجود مشــکلات باعث شده تا آن گونه 
که انتظار می رود استان نتواند از این ظرفیت ها 
اســتفاده کند چراکه بخش معــدن در ابتدا به 
استراتژی نیاز دارد تا براساس نیازهای بلند مدت 
استان در حوزه مواد معدنی به تولید بپردازد از 
طرفی همانطور که عنوان شد افزایش نرخ ارز و 
در نتیجه رشد فزاینده قیمت دستگاه های مورد 
نیاز معادن یکی دیگر از مشــکلات معدن داران 
است لذا با توجه به اینکه نرخ دلار سال گذشته 
از چهار هزار تومان بــه بیش از 14 هزارتومان 
رسید، این مسئله باعث شد تا ورود دستگاه ها و 
فناوری روز مورد نیاز معادن با مشکلات جدی 
مواجه شود لذا پیشنهاد می شود مسئولان برای 
ورود دستگاه های مورد نیاز این حوزه تسهیلات 
قابل توجهی قائل شوند؛ به عنوان مثال می توان 
به معدن داران وام واردات تجهیزات پرداخت و 
سپس به صورت اقساط مبلغ تخصیص یافته را 

از آن ها بازپس گرفت.
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